

កិច្ចប្រតិបត្តិការរកបំបែក និងបូជាសពនៅក្នុងសង្គមខ្មែរ

ទំនៀមនិងជំនឿលើសេចក្តីស្លាប់របស់ខ្មែរមានមិនខុសពីជាតិសាសន៍ដទៃទេ ប៉ុន្តែ វាខុសគ្នាបន្តិចបន្តួចត្រង់បុគ្គលដែលស្លាប់ទៅ។ តាមរយៈកំណាយបុរាណវិទ្យាជាច្រើន នៅតាមស្ថានីយបុរេប្រវត្តិសាស្ត្រនានាក្នុងប្រទេសកម្ពុជា និងតំបន់ជិតខាងបានបង្ហាញពី ភស្តុតាងនៃជំនឿ និងកិច្ចប្រតិបត្តិលើការរកបំបែក។ ការប្រតិបត្តិនេះហាក់ដូចជាកើតមាន ឡើង និងវិវត្តន៍ខុសគ្នាទៅតាមពេលវេលា និងតំបន់ផ្សេងៗ។ យើងអាចនិយាយបានថា ការអនុវត្តន៍លើការរកបំបែក និងការបូជាសពកើតឡើងនៅពេលមនុស្សមានការយល់ដឹង និងជឿលើជីវិតមុននឹងក្រោយពេលស្លាប់។

តើការប្រតិបត្តិលើជំនឿនៃសេចក្តីស្លាប់ ឬការរកបំបែកមានតាំងពីពេលណា?

កំណាយនៅភ្នំល្អាង^១ រកឃើញរណ្តៅសពចំនួន២ មានកាលបរិច្ឆេទនៅក្នុងសម័យ ថ្មរំលីង ដែលមានអាយុកាលប្រហែល២២៩០ឆ្នាំទៅ៨៣០ឆ្នាំមុនគ្រឹស្តសករាជ។ ថ្មីៗនេះ ចំនួនដ៏ច្រើននៃស្ថានីយកប់សពមនុស្សក្នុងសម័យយុគដែកត្រូវបានរកឃើញ និងធ្វើការ ស្រាវជ្រាវជាបន្តបន្ទាប់ ដែលស្ថានីយទាំងនោះបានរកឃើញស្ទើរគ្រប់ភូមិភាគក្នុងប្រទេស កម្ពុជា មានកាលបរិច្ឆេទចន្លោះពី១០០០ឆ្នាំមុនគ្រឹស្តសករាជទៅ២០០ឆ្នាំនៃគ្រឹស្តសករាជ។ តាមរយៈការរកឃើញស្ថានីយកប់សពទាំងនេះបញ្ជាក់អោយឃើញថា មនុស្សនៅសម័យ ខុសៗគ្នាទាំងនោះមានទំនៀម និងបន្តពីគ្នាពីសម័យមួយទៅសម័យមួយ និងពីតំបន់មួយ ទៅតំបន់មិនដាច់ គ្រាន់តែរបៀបនៃការរៀបចំផ្លូវមានលក្ខណៈខុសគ្នាបន្តិចបន្តួចទៅតាម លក្ខខណ្ឌធម្មជាតិ ទីតាំង និងវត្ថុជាបន្ទង់ដែលគេកប់ជាមួយសព ដែលជាគោលដៅនៃ ការឧទ្ទិសដល់ព្រលឹង ឬជីវិតក្រោយពេលស្លាប់។

តើប្រពៃណីឬក៏ទំនៀមនេះវិវត្តតាមរបៀបណា?

ផ្លូវកប់សពរបស់មនុស្សសម័យថ្មរំលីងភាគច្រើនធ្វើនៅក្នុងរូងភ្នំ នៅតាមតំបន់ដែល ជាប់មាត់ស្ទឹង ទន្លេ និងសមុទ្រ។ គេឃើញថា ផ្លូវនាសម័យនោះភាគច្រើនគេកប់សព មនុស្សដោយមានដង្ហាយជាវត្ថុប្រើប្រាស់អំពីថ្មរំលីង និងកាជន់ធ្វើអំពីដីដុត ជួនកាលមាន

^១ Carbonnel J.-P., Guth Ch., 1968: p. 2077-2080.

អត្ថបទ៖ កិច្ចប្រតិបត្តិនៃការកប់ និងបូជាសពនៅក្នុងសង្គមខ្មែរ

ឆ្លើងត្រី ឬសត្វនៅខាងក្នុងភាជន៍ ឬក្បែរនោះទៀតផង។ ចំណែកផ្ទុកកប់សពរបស់មនុស្សសម័យសំរឹទ្ធ និងដែក ភាគច្រើនមានទីតាំងស្ថិតនៅតំបន់ដីគោក ឬទីទួលផុតពីទឹក។ ក្នុងសម័យនេះ ការប្រតិបត្តិទំនៀមនៃការកប់សពមានការវិវត្តន៍បន្តិច ពិសេសការរៀបចំសព និងវត្ថុបន្ទុងដែលមានកាន់តែច្រើន និងសំបូរបែបទៅតាមបុគ្គល ឬគ្រួសារសព មានដូចជា វត្ថុធ្វើអំពីសំរឹទ្ធ ចិញ្ចៀន កងដៃ កងក ក្រវិល វត្ថុធ្វើអំពីដែក ដាវ កាំបិត ដីង ក្បាលលំពែង ព្រួញ កងក អង្កាំធ្វើពីកែវ និងភាជន៍ធ្វើពីដីដុតជាដើម។

ទំនៀមប្រពៃណីដែលនៅមាន

យើងពុំមានឯកសារជាភស្តុតាងបញ្ជាក់អំពីការប្រតិបត្តិ និងការវិវត្តន៍នៃទំនៀមកប់សព និងបូជាសពទេ ប៉ុន្តែពីងផ្នែកលើការរកឃើញភាជន៍មួយចំនួនដែលមានផ្ទុកឆ្លឹងមនុស្សរកឃើញនៅតំបន់អង្គរបង្ហាញថា បុគ្គលដែលបានស្លាប់ទៅហើយ គេយកទៅបូជាបន្ទាប់មកគេរើសយកធាតុនោះមកដាក់ក្នុងថ្ម ឬក្រឡ ហើយបញ្ចុះក្នុងដីដែលនៅក្បែរបរិវេណប្រាសាទ ក្នុងន័យភ្ជាប់ព្រលឹងបុគ្គលដែលស្លាប់ទៅឱ្យបានទៅដល់ឋានព្រះ ឬក្បែរអទិទេព ដ្បិតអ្នកស្រុកអង្គរជំនឿលើប្រាសាទជាកន្លែងសក្ការៈបូជា និងជាទីស្ថានរបស់អាទិទេព។

យើងឃើញថា ខ្មែរដែលពីមុនមិនទាន់ទទួលនូវសាសនា បានគោរពជឿលើធម្មជាតិ និងព្រលឹង។ ពិសេសគេអនុវត្តលើទំនៀមកប់សពនៅពេលមានមនុស្សស្លាប់។ ក្រោយមកខ្មែរបានប្រតិបត្តិវិធីថ្មី គឺការបូជាសពដោយភ្លើង ឬព្រះភ្លើង បន្ទាប់ពីទទួលឥទ្ធិពលសាសនាពិតណាស់។ ប៉ុន្តែខ្មែរនៅតែកាន់ទំនៀមដើមដដែល គ្រាន់តែសំយោគបញ្ចូលគ្នា គឺមុនដំបូងកប់ ឬបញ្ចុះក្នុងដីមួយរយៈពេល ក្រោយមកគាស់យកឆ្លឹងមកធ្វើបុណ្យបូជាម្តងទៀត ហើយជូនកាលកប់ធាតុដែលបានបូជាហើយទៅក្នុងដីម្តងទៀត ឬរក្សាទុកនៅក្នុងចេតិយ ឬទីសមរម្យណាមួយ។ ទំនៀមនេះនៅតែបន្តដោយប្រជាជនខ្មែរនៅតាមតំបន់នានាក្នុងប្រទេសកម្ពុជា ដូចជាសៀមរាប កំពង់ចាម កំពង់ឆ្នាំង និងព្រៃវែងជាដើម។

អត្ថបទ៖ កិច្ចប្រតិបត្តិការរកបំណុល និងបូជាសពនៅក្នុងសង្គមខ្មែរ



កំណាយបុរាណវិទ្យាលើទីតាំងផ្ទុកបំណុល
នៅវត្តគំនូរ, អង្គរបូរី



កំណាយបុរាណវិទ្យាលើទីតាំងផ្ទុកបំណុល
នៅភូមិក្រសាំងថ្មី



មណ្ឌបូជានៅប្រាសាទបន្ទាយសំរែ



មណ្ឌបូជានៅប្រាសាទបេងមាលា



កំណាយបុរាណវិទ្យាលើទីតាំងផ្ទុកបំណុល
ក្រោយពីយកសពចេញ



ផ្ទះខ្មោចមិនទាន់លើក ភូមិក្រាំងគរ



ពិធីបូជាសពនៅភូមិគោកត្នោត



ពិធីប្រែរូបរបស់សពដែលបូជារួច
នៅភូមិគោកត្នោត

Khmer Civilization

ឯកសារយោង

Carbonnel J.-P., Guth Ch.,
1968. “Le gisement pléistocène inférieur du Phnom Loang (Cambodge)”,
stratigraphie, et faune , Paris, pages 2077-2080.